
El cap de Govern va advertir ahir
els nous ministres. “Caldrà llevar-
se d’hora i anar a dormir tard.” En
el discurs, Jaume Bartumeu va
esperonar el nou equip a treba-
llar de valent, per totes les qües-
tions pendents que hi ha ara. I
una vegada més, va reconèixer
que el moment era emotiu, tot i
que cada vegada Bartumeu do-
mina millor els nervis.

Aquest va ser el primer avís que
el cap de Govern va adreçar als
nous ministres, tot just després
que passessin a prendre posses-
sió del càrrec de manera oficial.
Però també els va agrair amb sin-
ceritat que acceptessin el repte.
Cinc van prometre. Tan sols un,
Xavier Espot, que es responsabi-
litzarà de la cartera d’Afers Exte-
riors i Relacions Institucionals, va
jurar. I sobre la taula, cap símbol
religiós, com era costum. Tan sols
la Constitució oberta. Un detall al
qual Bartumeu no va voler donar
més importància.

El cap de Govern va aprofitar
per ressaltar els quatre eixos bà-
sics sobre els quals s’articularà
l’acció de l’executiu. El primer se-
rà la transparència, tot i que Bar-
tumeu es va estimar més anome-
nar-la “veritat”. En segon lloc, el
cap de Govern va anomenar el ri-
gor, perquè entén que els projec-
tes que es desenvolupin hauran
de tenir un fil conductor i projec-
ció a llarg termini. Seguidament,
la concertació. Bartumeu va asse-
gurar que volia que cada decisió
fos una àmplia suma de volun-
tats. I, finalment, l’eficàcia, ja que
el líder socialdemòcrata vol esfor-
çar-se perquè l’administració si-
gui “la millor possible”.

Precisament sobre l’adminis-
tració, Bartumeu va expressar la
necessitat que fos “moderna i
ben dimensionada”. Avui afronta
la primera sessió del consell de
ministres, i ahir ja va declarar que
seria, fonamentalment, una “pre-
sa de contacte”.

L’AMPLIACIÓ DE L’EXECUTIU
Entre els convidats a l’acte que va
tenir lloc ahir a l’edifici adminis-
tratiu del Govern, el comentari
que més se sentia era que, ben
aviat, Bartumeu hauria de fer una
ampliació, sinó del nombre de
ministeris, del de departaments.

Era una de les opinions que ex-
pressaven els assistents, entre els
quals hi havia el síndic, cònsols,
consellers generals de tots els
grups parlamentaris, afiliats so-
cialdemòcrates i personal de l’e-

difici administratiu. Això sí, no hi
havia ni una sola persona de l’an-
tic executiu. Ni tan sols les conse-
lleres que eren ministres. Tan sols
alguns directors de departament,
que van intentar mantenir breus

xerrades amb els integrants del
nou gabinet. Els ministres que
acabaven de jurar saludaven tot -
hom amb paciència i escoltaven
felicitacions, i també alguna peti-
ció. La nota predominant era

l’optimisme, i la “il·lusió”, paraula
que tots sis van pronunciar en un
moment o un altre de la tarda.
Malgrat això, van declinar fer de-
claracions sobre els objectius
concrets que s’han marcat.

“Sé que el moment és molt difícil”

BPERE LÓPEZ.

EL MINISTRE DE FINANCES I ECO-
NOMIA va admetre que no li toca-
va una cartera “precisament fà-
cil”, però també va ressaltar que
l’agafava com un gran repte, “amb
il·lusió i ganes”, i “sent perfecta-
ment conscient que el moment ac-
tual és molt difícil”. López va afir-
mar que assumia perfectament
les complicacions de la cartera
“essent completament realista”.
La clau, pel polític massanenc, és
l’eficàcia. Només d’aquesta ma-
nera “aconseguirem fer tots els

encerts que necessitem per redre-
çar la situació”. López no es va
voler pronunciar sobre l’herència
de l’antic Govern (pòlissa de 40
milions inclosa), ja que entre al-
tres coses “encara cal estudiar
exactament com està tot. Confio
que demà al matí em trobaré els
dossiers a la taula i els podré es-
tudiar”. Un altre compromís que el
ministre haurà de resoldre en breu
és el de París, que Pere López té
molt present. “Avui només és el
punt de partida, demà comencem
a treballar”, va sentenciar.
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ELS MINISTRES PROMETEN EL CÀRREC DAVANT EL CAP DE GOVERN

Llevar-se d’hora, anar a dormir tard
Jaume Bartumeu demana esforç als ministres i es proposa liderar un Govern amb transparència, eficàcia,
rigor i concertació com a principals tretsSCap membre de l’antic executiu assisteix a la presa de possessió

“Tinc ganes de mimar les relacions”

BXAVIER ESPOT.

EL MINISTRE D’AFERS EXTERIORS
I RELACIONS INSTITUCIONALS va
assegurar ahir que ja té “un pri-
mer dibuix” de com ha de ser el
seu departament. I que aquest
l’ha tractat amb el cap de Govern.
Però no en va voler avançar cap
detall perquè “encara ho hem de
discutir amb tot el Govern sencer i
després ja plantejarem el projecte
que tenim configurat”. Espot va
assegurar que està “convençut
que aquesta faceta del meu mi-
nisteri –la de les relacions institu-

cionals– serà tan important com
la d’Exteriors”. El polític, que va
recordar que per la trajectòria té
un ampli coneixement de les insti-
tucions del país, va afirmar que
“tinc especial ganes de cuidar i
mimar les relacions perquè en-
tenc d’alguna manera que són tan
importants les relacions interiors
com les exteriors”. I que buscarà
“hores” per compaginar un ele-
ment i l’altre. També va avançar
que per sota seu hi haurà altres
persones amb responsabilitat,
“però no tinc clar el càrrec”.
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El responsable del registre de co-
merç i societats, Àlex Cucurella
Rossell, es perfila com a nou se-
cretari general del Govern, en subs-
titució d’Esteve Vidal, que ja ha dei-
xat d’exercir les funcions encara
que s’ha ofert, segons diferents
fonts, per facilitar el traspàs. Cucu-
rella és llicenciat en dret i era el
responsable de l’esmentat depar-
tament, adscrit al ministeri de Pre-
sidència i ubicat físicament a l’edi-
fici del Prat del Rull. Possiblement,
la decisió de nomenar-lo hauria de
ser adoptada avui, durant la prime-

ra reunió del Consell de ministres.
Ahir va fer de secretària la cap de
gabinet, Marian Sanchiz, que prè-
viament havia promès el càrrec. No
obstant això, qui suposadament
haurà de donar fe de les promeses
dels ministres haurà de ser estric-
tament el cap de Govern. Inicial-
ment, les tasques legalment enco-
manades al cap de gabinet són
molt minses.

La reunió ministerial d’avui tam-
bé haurà de servir per començar a
donar forma al segon nivell de l’ad-
ministració. Això són, les secreta-

ries d’Estat. Ni David Ríos ni Josep
Roig, que es perfilen com a respon-
sables de la Funció Pública i d’Edu-
cació, no van voler fer manifesta-
cions ahir, encara que van assistir
a l’acte, com també ho van fer els
germans Alfons i Joan-Marc Mira-
lles, que tot apunta que seran
col·laboradors directes del cap de
Govern en matèria de noves tecno-
logies, innovació i projectes estra-
tègics. A nivell protocol·lari cal des-
tacar l’actiu paper de la fins ara
tècnica Sònia Castanyer, que esta-
va a la llista del PS a la Massana.

Àlex Cucurella es perfila com a secretari general
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El primer secretari del Partit So-
cialdemòcrata, Francesc Casals,
va lamentar ahir la decisió del
polític canillenc Gerard Bàrcia de
deixar la coordinació del comitè
local com a protesta de com
s’han dut a terme les negocia-
cions per buscar suports parla-
mentaris i, després, per formar el
Govern i escollir la resta d’alts
càrrecs nomenats fins ara. Casals
va dir que va intentar que Bàrcia
fes marxa enrere i que sent
“molt” que no s’hagi entès la ma-
nera de procedir en alguns casos.

Casals va explicar que “amb
sis-cents afiliats és difícil que tot -
hom accepti totes les decisions”. I
va recordar que el coordinador
canillenc va ser present el dia que
es va decidir que una comissió de
tres persones s’encarregaria de la
negociació. “No era possible por-
tar públicament les negociacions
tal com s’han portat.” El dirigent
socialdemòcrata va mostrar-se
convençut que es podrà redreçar
la situació a Canillo i que es tro-
barà un nou coordinador, encara
que Bàrcia els hagi informat que
ningú no se’n vol fer càrrec. Ca-
sals va afirmar que l’executiva na-
cional encara no ha fet cap gestió
per resoldre la situació. Però ho
farà en breu. Més satisfacció li va
comportar al primer secretari del
PS la configuració del Govern,
perquè “per primer cop s’ha apli-
cat la llei estrictament” i el mà-
xim responsable de l’executiu
hauria pogut formar l’equip “sen-
se cap pressió”. Casals va recordar
que l’executiu té un “projecte i un
objectiu clar”. També es va mos-
trar satisfet el president del grup
parlamentari, Francesc Rodrí-
guez, tot afirmant que els sembla
“molt bé” que s’hagi comptat
amb independents i que s’hagi
reduït el nombre de ministeris.

DESACORD PER LES COMISSIONS

Fonts properes al Consell Gene-
ral van infomar que de moment
encara no hi ha acord per formar
les comissions legislatives. De
moment, els grups discrepen so-
bre el nombre de consellers que
hi ha d’haver a cada comissió. Les
mateixes fonts van indicar que
Andorra pel Canvi estaria dema-
nant fomar-les com si tingués
quatre consellers. Cal recordar
que un tornarà amb el PS.

La direcció socialdemòcrata confia a trobar un recanvi per liderar el comitè canillenc

El PS treu ferro a la renúncia de Bàrcia

T. SOLANELLES / A. TUGAS
Andorra la Vella

La direcció del PS lamenta

que no tota la militància

hagi pogut entendre com

s’ha gestionat el procés

negociador i la formació

del Govern. Però treu ferro

a la renúncia de Bàrcia.

“Allò que s’ha fet bé continuarà”

BCRISTINA RODRÍGUEZ.

MINISTRA DE SALUT, BENESTAR I
TREBALL ha estat coordinadora
del pla estratègic de la salut i du-
rant quatre anys ha estat, en nom
del govern francès, la cap de pro-
jecte de l’hospital transfronterer
de la Cerdanya. Experta en admi-
nistració d’empreses, economia i
sanitat va explicar ahir, després
d’una evident emotivitat –sembla-
va, de llarg, la més neguitosa dels
sis–, que assumeix el càrrec amb
molta responsabilitat i ganes que
“allò que s’ha fet bé continuï”. Ro-

dríguez va afirmar que “s’ha d’en-
tendre que els temes de salut i
benestar són de país”, i amb rela-
ció al pla estratègic va dir que ja
s’ha estat treballant per introduir
nou elements. En tot cas, “coses
bàsiques, professionals i tècni-
ques” que tindran continuïtat.
Quant al departament de Treball
no va oblidar que s’està “en un
moment particular. Una crisi és
una oportunitat per repensar les
maneres de fer”. I que fer-ho de
manera lligada a la salut i el ben -
estar ha d’aportar “valor afegit”.
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“Tot està adjudicat, però hi ha feina”

BVICENÇ ALAY.

EL MINISTRE D’ORDENAMENT TER -
 RITORIAL, MEDI AMBIENT I AGRI-
CULTURA va ressaltar que, mal-
grat que el predecessor ho va
deixar tot adjudicat i el pressupost
executat “hi ha molta feina del dia
a dia, especialment perquè ara
aquestes obres s’han de fer”. A
més, cal assenyalar que “ben
aviat començarem a treballar ja
amb la previsió dels comptes per
al 2010, dibuixant les línies d’ac-
tuació fonamentals a partir de de-
mà. Del ministeri que tindrà, Alay
va voler destacar-ne la “transver-

salitat, que és una manera de tre-
ballar que m’agrada força”. La
il·lusió que, com els companys, va
expressar Alay, venia motivada
també pel fet de tenir una cartera
–la d’Agricultura– que ja va ocupar
el pare, “amb la qual sempre hi he
tingut una vinculació personal i fa-
miliar important, cosa que em pro-
dueix un plaer especial”. Com a
objectius principals, el polític de la
Massana va citar-ne dos, “el pro-
grama electoral i la concertació”. I
és que Alay és dels que pensa
que caldran molts acords, durant
la present legislatura.
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“Els grans projectes s’hauran d’analitzar”

BSUSANNA VELA.

LA MINISTRA D’EDUCACIÓ, CULTU-
RA I JOVENTUT va explicar que as-
sumeix una àrea “d’una gran exi-
gència i responsabilitat”, sobretot
pel que fa a les dues primeres
matèries del departament, i va
confiar de poder “estar a l’alçada
malgrat el problema econòmic que
tenim”. De forma genèrica, Vela
va afirmar que els projectes més
importants del ministeri s’hauran
de valorar properarament “i inten-
tar fer una mica de calendari”.
Preguntada concretament sobre
els projectes emblemàtics que re-

brà en herència del seu anteces-
sor, la nova ministra va dir que
“es tractarà de reprendre els dos-
siers, analitzar-los i estudiar-los.
Són coses que es portaven d’una
manera determinada i ho desco-
neixem totalment”. La fins ara mà-
xima responsable de l’Arxiu Histò-
ric Nacional va remarcar el seu
perfil tècnic i el seu major coneixe-
ment de l’àrea de cultura. No obs-
tant això, va reconèixer que neces-
sitarà més suport específic i va
deixar entreveure que tant educa-
ció com esports podrien tenir una
secretaria d’Estat.
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“No hi ha d’haver conflictes a Interior”

BVÍCTOR NAUDI.

EL MINISTRE D’INTERIOR va ad-
metre que li passaven una patata
calenta des de l’anterior gabinet,
com el conflicte obert que el mi-
nisteri va mantenir amb els bom-
bers. “És un dels temes que sens
dubte cal resoldre”, va explicar
Naudi, “ja que no hi ha d’haver
conflictes a Interior”. Cal ressaltar
que en cap moment va voler en-
trar a valorar la gestió de l’anterior
ministre ni què havia originat real-
ment el problema. Naudi va expli-
car que tenia la intenció de treba-

llar molt en aquest sentit i establir
ponts de diàleg “amb tots els cos-
sos, sobretot els especials”, si-
tuació que el feia sentir dipositari
d’una “gran responsabilitat”. Una
de les metes que Naudi s’ha mar-
cat per a aquesta legislatura és
“millorar en conjunt el funciona-
ment i la coordinació dels cos-
sos”, i també la seguretat en ge-
neral, “posant molt èmfasi en la
prevenció”. De tota manera, va
deixar clar que “abans que res
caldrà fer el reconeixement i el
traspàs de poders”.


